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روز گذشته بحث و بررسی در خصوص 17هکتار بافت فرسوده محله ده ونک انجام شد

فرناز محمدزادهگزارش
روزنامه نگار

هر زمان که حرف از محــات و نقاط محروم 
در تهران می شــود ناخودآگاه مناطق جنوبی 
و حاشیه شــهر در ذهنمان نقش می بندد، اما 
این را نمی دانیم در حوالی شمال پایتخت در 
نزدیکی یکی از مهم تریــن میادین تجاری و 
اداری یعنی میدان ونک، محله ای وجود دارد 
که اهالی آن در محرومیت زیادی به سرمی برند. 
برهمین اساس به دنبال محله گردی های عضو 
شورای شــهر در محات محروم شهر، این بار 
محله ده ونک مورد هدف قــرار گرفت و ناصر 
امانی طی بازدیدی از محله، به تشریح وضعیت 
زندگی شــهروندانش پرداخت. او روز گذشته 
در دویست ودهمین جلســه شورا گفت: شهر 
بزرگ تهران در برخی از مناطق برخوردار که 
اصطاح عرفی آن شمال شــهر است مسائل 
پنهان و زیرپوستی دارد که شاید باور آن قابل 
پذیرش نباشد.امانی با اشاره به اینکه محله ده 
 ونک در ناحیه یــک منطقه 3، یکی از محات 
دوگانه این ناحیه اســت، ادامــه می دهد: این 
ناحیه 2 محله ده ونک و آراد را دارد. این »ده« 
به رغم همجــواری با بزرگراه شــهید چمران، 
خیابان ماصدرا، دانشگاه الزهرا و بقیه محات 
همچنــان ده باقی مانده، اما به ســبب درگیر 
بودن در مسائل زیرساختی مخصوصا اراضی و 
اماک و میراث به جا مانده از دوران ستم شاهی 
در منطقه ونک و شــمال شــهر مصداق بارز 

محرومیت و شکاف طبقاتی ا ست.

12/5هکتار بافت فرسوده 
این عضو کمیســیون برنامه و بودجه شــورا 
با اشــاره به مشــخصات این محله گفت: این 
محله با 60هکتار مساحت، دارای 12.5هکتار 
بافت فرســوده با ویژگی های بافت مســکونی 
متراکم و نفوذ ناپذیر و کمبود خدمات پشتیبانی 

است.

ســرانه های پایین آموزشــی، درمانی و 
فرهنگی 

او در ادامه می افزاید: محله ده ونک فاقد حداقل 

سرانه های آموزشــی، ورزشی، 
خدماتــی، فرهنگی و ســرانه 
هفتگانه شــهری اســت؛ طبق 
محاسبه ای که شــهرداری منطقه 3کرده در 
حوزه های فرهنگی و ورزشی سرانه شان کمتر از 
یک مترمربع به ازای هر نفر است. مرکز بهداشت 
این محله مربوط به اوایل انقاب و فرسوده است.

مشکلات جدی بر سر نوسازی املاک
این عضو شورای شهر ادامه داد: مشکات ثبتی 
و اســنادی اراضی و اماک ایــن محله نیاز به 

تعیین تکلیف از طرف سازمان اماک و اسناد 
کشــور دارد. این موضوع سبب شــده امکان 
ساخت وســاز و نوســازی در این محله وجود 
نداشته باشد و ساکنان نیز شرایط تعمیر کلی و 

جزئی را ندارند.

ترافیک سنگین به دلیل عدم اجرای طرح 
موضعی

به گفته او مشــکات ترافیکــی محله به دلیل 
عدم اجرای صحیح و اصولی شــبکه معابر که 
اجرای شان منوط به اجرایی شدن طرح موضعی 
است یکی دیگر از مشــکاتی است که ضمن 
محروم کــردن مردم از حمل ونقــل عمومی، 
ترافیک ســنگینی را نیز برای آنان به ارمغان 

آورده است.
امانی معتقد است که عدم دسترسی های مناسب 
سواره از بزرگراه شهید چمران، آیت الله هاشمی 
رفسنجانی و ماصدرا معضات جدی در تردد 
ساکنان مخصوصا در ساعت های پرترافیک روز 

ایجاد کرده است.

حضور چالش آفرین دانشگاه الزهرا )س(
عضو کمیسیون برنامه و بودجه حضور دانشگاه 
الزهرا در این محله، از دیگر مشــکات محله 
ده ونک دانســت و گفت: این مشکات به دلیل 
عدم تعریــف تعامل مثبت طرفینــی بین این 
مجموعه و ســاکنان آن است. شــهرداری با 
دانشــگاه الزهرا تعاملی برقرار کردند تا بتوانند 
زمینی بگیرند و در آنجا یک پارکینگ طبقاتی 
بســازند، چون معابــر آنجا باریــک و یکی از 

مشکات اساسی اش پارکینگ است.

دوشــنبه دوشــنبه 22 بهمن  بهمن 14021402- شماره - شماره 90099009
۲۸طرحتفریحیدربوستانسرخهحصاراجرامیشود

علی  احمدی، شهردار منطقه۱۳ تهران: گردشگری بوستان سرخه حصار شامل ۲۸پروژه تفریحی و زیرساختی 
ازجمله پارکینگ برای مجموعه اســت و این پروژه ها تماما در دفترچه منابع طبیعی آمده است. برای اجرای 
پروژه تفریحی پارک سرخه حصار بین ۵ تا ۱۵ سال پیش بینی شده و این پروژه به صورت مشارکتی اجرا می شود.

آغازثبتنامارائهخدماتبیمهتکمیلیرایگانبرایتاکسیرانان
شادی مالکی، سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهر تهران: با هدف ارتقای سطح سلامت 
و رفاه تاکسیرانان جهت ارائه خدمات درمانی مطلوب، برای نخستین بار شرایطی فراهم شده تا تاکسیرانان 

بتوانند از این خدمات تا سقف اعتبارات تخصیص داده شده استفاده کنند.

واکنش اعضای شورای شهر به 
لایحه متمم بودجه

در جریان بررســی لایحه متمم بودجه 1402شهرداری 
تهران در پارلمان شهری، هر یک از اعضای شورای شهر 
نکاتی را مطرح و موضوعاتی را به میان کشیدند. لایحه 
متمم بودجه با رقم  31  همت به پیشنهاد شهرداری تهران 
اوایل دی ماه به کمیسیون برنامه و بودجه ارسال شد پس 
از برگزاری چندین جلسه در کمیسیون برنامه و بودجه 
و کمیسیون های تخصصی شورا با رقم 28هزار میلیارد 
تومان در شورای شهر بررسی شد که پس از پیشنهادهای 
اعضای شورا، رقم 104هزار میلیارد تومان برای کل بودجه 

با متمم  به تصویب رسید.

شهرداریشورا

از بودجه مصوب 1402عبور کردیم
لطف اله فروزنده، معاون مالی و اقتصاد 

شهر شهرداری تهران:
همواره ثبــت هزینه ها به ویــژه در حوزه 
سرمایه ای زمان بر بوده است. افتخار ما این 
اســت که از 76همت اعتبار نقد و غیرنقد، 
۴0هزار میلیارد تومان را تا امروز ثبت کرده ایم. با جدیت دنبال 
این هستیم که ارقام بیشتری ثبت شود و حتما در بهمن و اسفند 
وضعیت بهتر خواهد شــد. مجموع پولی که مــا به بخش های 
مختلف پرداخت کرده ایم 53هــزار و 61۸ میلیارد تومان نقد 
و 6هزار و 672میلیارد تومان علی الحســاب بوده است. توافق با 
قرارگاه برای طرح های حوزه حمل ونقل، شهرســازی و فنی و 
عمرانی ۴هزار و ۸20میلیارد تومان و میــزان حواله 11هزار و 
53۸میلیارد تومان است. در مجموع 76هزار و 7۴۸میلیارد تومان 
به اشکال مختلف به معاونت ها و بخش ها پرداخت کرده ایم. در 
مترو 3 هزار و 315میلیارد تومان هزینه ای و هزار و 752میلیارد 
تومان سرمایه ای است؛ بودجه شرکت بهره برداری مترو 5 هزار 
و 67میلیارد تومان اســت و در مجموع میزان تخصیص 2 هزار 
و 763میلیارد تومان هزینــه ای و هــزار و ۴60میلیارد تومان 
 ســرمایه ای اســت که به ۴ هزار و 223میلیارد تومان می رسد. 
3 هزار و 3۴1میلیارد تومــان هزینه ای، ۴12 نقد، 310میلیارد 
تومان تخصیصی به شرکت سرمایه گذاری شامل خرید چرخ مترو 
به میزان 160میلیارد تومان و سیگنالینگ به میزان 150میلیارد 
تومان بوده است. تا پایان ســال اعتبارات تکمیل خواهد شد تا 
بتوانند کار خود را انجام دهند. امروز مدعی هستیم که از بودجه 
عبور کرده ایم و 15همت کف بودجه غیرنقد ماست. برای پروژه 
بزرگراه شهید بروجردی و یادگار امام)ره( 2همت در حال تسویه 
است. در موارد جزئی که حق مردم تضییع شده، حاضریم وارد کار 
شویم. سال قبل 3 همت »برات کارت« برای پیمانکاران پیش بینی 
شده بود. امســال نیز همین اقدام انجام خواهد شد، اما باید این 
موضوع را درنظر گرفت که در این بخش، میراث دار گذشته نیز 
هستیم. درمجموع ۴1هزار و 52۹میلیارد تومان هزینه تعیین 
 تکلیف شده و در معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران 

۸ هزار و ۴11میلیارد تومان حمل ونقل هزینه شده است.

لایحه متمم بودجه، برگ زرین برای 
شهرداری تهران است

مجید باقری، معاون برنامه ریزی و امور 
شوراهای شهرداری تهران:

این موضوع بسیار مهم نباید فراموش شود 
که ارائه لایحه متمم بودجه، برگ زرینی در 
تاریخ شهرداری است. با برگزاری جلسات 
متعدد در شــهرداری و پیگیری های ویژه شــورا تاش شد تا 
در روز 30دی مــاه از بودجه مصوب عبور کنیم. شــهرداری در 
ســال قبل توانســت 75درصد درآمدهای 10ماهه اول سال را 
در 2  ماه پایانی کســب کند که 100درصد بودجه محقق شده 
است؛ 6۴.5همت درآمد به ثبت رســیده، 15همت نیز به ثبت 
خواهد رسید و به ۸0همت رسیده ایم. ما به دنبال این هستیم که 
با تاش خود نشــان دهیم در آینده، چگونه عمل خواهیم کرد. 
از این ۴1درصد افزایش، 7.5همت بــرای موضوعات مرتبط با 
حقوق و دستمزد و هزینه ای پیش بینی شده است. این به آن معنا 
نیست که اشتباه محاسبه کرده بودیم، بلکه با توجه به اهمیت 
حمل ونقل، اعتبارات به این حوزه اختصاص یافته است. 26همت 
برای تملک پیش بینی شده است. مردم در فشار هستند و باید 
تملک انجام داد و براساس برآوردهای اولیه 12همت نیاز است. 
اگر اینگونه باشد باید سقف 107همتی تصویب شود، اما امروز 
6همت نیز کاهش یافته و به 101همت رسیده است. ما چگونه 
می توانیم اعتبارات ســایر بخش ها را حذف کنیــم و به تملک 
اختصاص دهیم؟ 1.2همت برای احداث تقاطــع و بزرگراه ها، 
۴همت برای مترو و 1.7همت بــرای صدور مجوز مجتمع های 
ایستگاهی پیشنهاد شده است. تقاضای ما این است که براساس 
عملکرد سال قبل شهرداری، متمم 107همتی مورد موافقت قرار 
 بگیرد. عدد 107همت کف تحقق بودجه امسال است و افق های

 پیش بینی شده، اعداد بالاتری را نشان می دهد.

افزایش 1500میلیارد تومانی بودجه 
برای ایجاد  جایگاه شارژ برقی

محسن هرمزی، معاون حمل ونقل و 
ترافیک شهرداری تهران:

2۹رام قطار قرار بوده از خردادماه امســال 
تا خردادماه ســال آینده اورهال شود که 
تاکنون 15رام قطار نوسازی شده است و اگر 
شورا اجازه دهد مدیرعامل شرکت واگن سازی  با حضور در صحن، 
گزارشی در این خصوص ارائه دهد. بیش از 700میلیارد تومان 
پرداختی به مترو انجام شده است، بخشی از خریدها را شرکت 
سرمایه گذاری و بخشی دیگر را نیز شرکت واگن سازی  انجام داده 
است. برای نهایی شدن تحویل موتورسیکلت به مردم با شرکت 
مادو پیگیری ها انجام شــد. برای 7۴جایگاه شارژ برقی قرارداد 
منعقد و اجرا شد. با مپنا نیز قراردادی برای 5 هزار جایگاه منعقد 
شده است. 500میلیارد تومان باید به هزار و 500میلیارد تومان 
افزایش پیدا کند تا طرح ما اجرایی شود. یکی از مسائل ما با وزارت 
نیرو درخصوص جایگاه های شارژ برقی است. به همین دلیل امور 
با شیب مایمی دنبال می شود و گزارش فراخوان برای موتورها و 
تاکسی های برقی ارائه خواهد شد. ارائه ۴0هزار دستگاه تاکسی 
برقی از سوی وزارت صمت برای ۹خودروساز تکلیف شده است، 
این تاکسی ها با تعرفه یک درصد وارد می شود و شرکت ها موظف 
هستند این خودروها را در تهران رونمایی کنند. نگرانی ها برای 
اورهال درست است، در این راستا اقدامات برای نوسازی قطارها 

صورت گرفته و ادامه دارد.

شهرداری تهران برای نخستین بار در تاریخ بلدیه متمم بودجه 
را با رقم 31هزار میلیارد تومان تقدیم شورای شهر کرد. درواقع 
مدیریت شهری در سال جاری موفق شــده بیش از آنچه سال 
گذشته هنگام بودجه ریزی پیش بینی کرده بود را تحقق بخشد 
و به بودجه 1۴02رشد فوق العاده ای دهد. براساس آمار رسمی، 
شهرداری تهران تا این لحظه با تحقق ۸0هزار میلیارد تومان، از 
بودجه 75هزار میلیارد تومانی خود عبور کرده و حالا با متمم قرار 
است کمبودهای موجود در ردیف های مختلف را جبران کند. روز 
گذشته در جلسه علنی شورا، این لایحه روی میز اعضای پارلمان 

شهر قرار گرفت.

بررسی لایحه متمم بودجه در جلسات متعدد
در این رابطه، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر گفت: 
پیشنهاد شهرداری تهران در لایحه متمم، رقم 107هزار میلیارد 
تومان بود؛ یعنی به نســبت رقم 75هزار و ۹۹0میلیارد تومانی 
بودجه مصوب، 31هزار میلیارد تومان افزایش داشته است که در 
جلسات متعدد این لایحه بررسی شده تا ثابت شود آیا شهرداری 

به این عدد می رسد یا خیر.
محمد آخوندی با اشاره به جزئیات لایحه متمم بودجه، ادامه داد: 
3۴درصد افزایش در بخش درآمدها، 12۹درصد در منابع حاصل 
از واگذاری دارایی سرمایه ای و 12درصد در بخش دارایی مالی 
اختصاص یافته اســت. در مجموع عدد پیشنهادی کمیسیون 

برنامه و بودجه پس از جمع بندی با کمیســیون های مختلف و 
رئیس شورا، عدد 101هزار میلیارد تومان با متمم بودجه است.

درآمدزایی 80هزار میلیارد تومانی شهرداری تاکنون
به گفته او، براساس آمار، شهرداری تهران تا پایان دی ماه حدود 
6۴هزار میلیارد تومان درآمد کسب کرده و این به عاوه 15هزار 
میلیارد تومان واگذاری اماک است که عدد را به حدود ۸0هزار 

میلیارد تومان می رساند.
پس از تشــریح این لایحه و بحث و تبادل نظــر پیرامون آن، در 
نهایت به پیشنهاد اعضای شورای شهر سقف کل بودجه 1۴02 
همراه با متمم آن به رقم 10۴هزار میلیارد تومان افزایش یافت و 
به تصویب رسید و برهمین اساس مقرر شد 2هزار میلیارد تومان 
بابت تملک اماک شهروندان در طرح های مختلف و هزار میلیارد 

تومان نیز برای پرداخت دیون پیمانکاران پرداخت شود.

لایحه متمم بودجه 1402تصویب شد
بودجه شهرداری برای سال جاری به 10۴ همت رسید

پروژه های زیرســاختی شهرداری 
اولویت شوراست

میثم مظفر، رئیــس کمیته بودجه 
شورا: در تملک دارایی های سرمایه ای 
که دغدغه شوراست لازم است شهرداری 
اقدامات زیرســاختی انجام دهد. 21.5هزار میلیارد تومان 
از 31هزار میلیارد تومان فقط بــرای تملک دارایی و 3هزار 
میلیارد تومان برای تملک اراضی در محات با کاربری های 
مختلف هزینه شــده اســت، 6.6هزار میلیارد تومان برای 
بزرگراه یادگار امام)ره( و تقاطع های غیرهمسطح و 2.۸هزار 
میلیارد تومان برای اجرای آسفالت هزینه شده است. برای 
افزایش ایمنی 1.3هزار میلیارد تومان و برای توسعه و تجهیز 
زیرســاخت ها و فضاهای فرهنگی نزدیک به هزار میلیارد 
تومان محقق شده است. 3هزار میلیارد تومان نیز برای ترمیم 

حقوق کارکنان رسمی شهرداری پیش بینی شده است.

3هزار میلیارد تومــان برای املاک 
گسترده شهر کافی نیست

مهدی چمران، رئیس شورای شهر: 
3هزار میلیارد تومان بــرای این اماک 
گسترده در شــهر تهران کافی نیست؛ 
مردم سال هاست رنج می برند و کاری نمی توانند انجام دهند 
و اگر بخواهند پروانه بگیرند تنهــا می توانند 2طبقه پروانه 
دریافت کنند و اگر این اماک تخریب هم شود، مردم پول 
آن را دریافت نمی کنند. باید مشــکل مردم را در این زمینه 

حل کنیم.

تحقق 80هزار میلیارد تومانی افتخار 
ماست

پرویز ســروری، نایب رئیس شورا: 
باعث افتخار اســت که در ابتدای بهمن 
می گوییم بودجه ۴هزار میلیارد تومان 
بیش از بودجه مصوب محقق شــده اســت. تحقق ۸0هزار 
میلیارد تومان بودجه نشــان می دهد که در شهر اقدامات 
زیادی صورت گرفته و پروژه های عمرانی اجرا شــده و اگر 
بتوانیم بودجه ای برای پرداخت به پیمانکاران درنظر بگیریم 
با شوق و رغبت بیشتری در شــهر کار خواهند کرد. در این 
افزایش بودجه در متمم، زمینه سازندگی در شهر را فراهم 
می کنیم و از این مســیر باید بتوانیم بدهــی پیمانکاران را 
پرداخت کنیم. این خبر بســیار خوبی اســت که باید تنها 
3هزار میلیارد تومان برای آسفالت پرداخت کنیم و این نشان 
می دهد که در شهر اقداماتی صورت گرفته است و حالا باید 

بدهی ها پرداخت شود.

افزایش حقوق و دســتمزد کارکنان 
شهرداری

سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس 
کمیسیون عمران وحمل ونقل شورا: 
پیشــنهاد بنده این است که اصل متمم 
بودجه مورد بررسی قرار نگیرد. باید اجازه بدهیم شهرداری 
به تعهدات سال1۴02 عمل کند و اگر عمل کرد، تبصره20 را 
اجرایی کند. برخی پروژه ها جدید هستند و چون 2 ماه تا پایان 
سال باقی مانده، می توان پروژه ها را به سال بعد موکول کرد؛ 
هرچند در برخی بخش ها همچون حقوق و دستمزد کارکنان 
نظر ما این است که افزایش اعمال شود. اختصاص اعتبار برای 
برقی سازی  موتورسیکلت های شــهرداری، با وجود شرکت 
خودروسرویس شهر لزومی ندارد و نباید هیچ خرید جدیدی 
صورت بگیرد. درباره پیشنهاد اضافه شدن بودجه نوسازی 
خودروهای فرسوده به برقی ســازی  موتورها در تبصره در 
راستای کاهش آلودگی هوا، باید بگویم شهرداری چند سال 
پیش 3تا ۴هزار خودرو خریداری کــرده بود و لزومی ندارد 
که مجددا خودرو بخریم. با خریدن خودرو برای شهرداری 

نمی توانیم مشکل آلودگی هوا را از بین ببریم.

حل مشکل 17هکتار بافت فرسوده با ابلاغ طرح موضعی 
در جریان بررسی مشکلات محله ده  ونک در صحن شــورای شهر، رئیس سازمان نوسازی 
شهرداری تهران در رابطه با اقدامات شهرداری در این محله گفت: براساس حکم ۷3 قانون 
برنامه چهارم شهرداری به موضوع ده  ونک ورود کرده ایم، ده  ونک 58هکتار است که 1۷هکتار 
آن با ابلاغ طرح موضعی ده  ونک، مسائل شهرسازی اش حل شد؛ به عبارت دیگر 10پروانه صادر 

شده و 20پروانه در دست اقدام است. تنها مشکل ما مربوط به  موضوعات ثبتی است.

استقرار دفتر توسعه گری از هفته آینده
مهدی هدایت در ادامه می افزاید: ما یک کارگروه ثبتی ایجاد کردیم و در شرح خدمات دفتر 
توسعه گری که قرار است در این محله ایجاد شود، یک بخشی قرار است به مردم در بحث سند 
کمک کند، چرا که اگر بحث سند این 1۷هکتار حل شود، مشکلی برای نوسازی ندارد. 80درصد 
از متصرفانی که در محدوده ده  ونک هستند، در 3.5هکتار زمین شهرداری و 2.5هکتار بنیاد 
مستضعفان مستقر هستند، دفتر توسعه گری ما قرار است از 20روز آینده در محله مستقر 
شود. با توجه به توجیه اقتصادی بالای ده  ونک، 1۷شــرکت بزرگ برای توسعه گری اعلام 

آمادگی کردند.

کلنگ زنی یک مجموعه درمانی و رفاهی از سال آینده
او ادامه می دهد: 50میلیارد در ردیف بودجه و 150میلیــارد در تبصره برای پروژه ای درنظر 
گرفتیم تا تمام مشکلات خدماتی ده  ونک حل شود؛ یک مجتمع درمانی، خدماتی، رفاهی، 
ورزشــی و ... که تمام خدمات مورد نیاز ده  ونک را تأمین خواهد کرد. امیدواریم سال آینده 
کلنگ زنی کنیم. بنیاد مستضعفان نیز حاضر شده است که با یک نگاه حمایتی زمین ها را به 

متصرفان واگذار کند و آنها نیز می توانند تا 5طبقه بسازند.

مکث


